
 اجاره خانه یک ساله است اما قرارداد 
کارگر یک ماهه!

یک فعال کارگری گفت: اگر قانون درست اجرا می شد 
نیروی کار این قدر با مشکل مواجه نبود. بستنِ قرارداد یک 
ماهه با کارگر توهین به کارگر است. در حالیکه حتی قرارداد 
اجاره خانه نیز یک ساله بسته می شود، کارفرمایان با نیروهای 
ده -  بیست ساله  خود قرارداد سه ماهه می بندند!علی اصلانی، 
عضو هیات مدیره  کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار 
در خصوص کشمکش های ابتدایی بر سر تصویب قانون 
کار گفته: از همان ابتدای تصویب قانون کار چالش هایی 
وجود داشت که این چالش ها سبب طولانی شدنِ فرآیند 
تصویب قانون کار شد. پیش نویس ها بارها بین مجلس و 
شورای نگهبان رد و بدل شد تا اینکه بالاخره در ۲۹ آبان 
سال ۱۳۶۹ قانون کار فعلی با ۲۰۳ ماده در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تصویب شد. او ادامه داده : متأسفانه برخی 
از بندهای قانون کار آنطور که باید واضح نبودند و به دلیلِ 
ابهاماتی که داشتند مورد سوءاستفاده و تفسیرهای نادرست 
قرار گرفتند. همین تفسیرها ضرر بسیاری به کارگران زد. 
دستورالعمل ها و دادنامه ها از دل همین ابهامات قانون کار 
سر برآوردند و مواد قانون کار را خدشه دار کردند. اصلانی 
گفته: از جمله این مواد ماده ۸۵ قانون کار و بحث مربوط 
به شورای عالی حفاظت فنی، ماده ۱۶۹ قانون کار و ترکیب 
شورای عالی کار و مهم ترین آن تبصره دو ماده ۷ قانون کار 
است. این فعال کارگری تصریح کرده: طبق تبصره یک ماده 
۷ قانون کار، حداکثر مدت موقت برای کارهایی که طبیعت 
آن ها جنبه غیرمستمر دارد، بعد از تصویب قانون کار باید 
توسط اولین وزیر کار و هیات دولت مشخص می شد که این 
اتفاق بعد از ۲۶ سال در سال ۹۶ افتاد. همچنین در تبصره 
دو ماده ۷ قانون کار نیز ابهامی وجود داشت که از آن دادنامه 
۱۷۹ بیرون کشیده شد. در واقع قانون به نوعی بود که نه 
تکلیف کارهای موقت و نه تکلیف کارهای مستمر مشخص 
شد در حالیکه این دو کار کاملا قابل تفکیک از هم هستند. 
اصلانی گفته: کاملا مشخص است که کارگری که در شرکت 
سایپا یا ایران خودرو کار می کند کارگر دائم است اما با او هم 
قرارداد یکساله می بندند. بعد از ۴۳ سال بالای ۹۵درصد از 
قراردادهای ما موقت است که این موضوع قدرت چانه زنی 
کارگران را بسیار پایین آورده است. امروز حتی تشکل های 
کارگری هم نمی توانند مطالبات و حقوق کارگران را پیگیری 
کنند. او گفته: نماینده کارگران در شورایعالی کار و حفاظت 
فنی، کارگران رسمی هستند در غیراین صورت همین ها 
هم نمی توانستند از حق و حقوق کارگران دفاع کنند و در 
برابر اقداماتِ اتاق بازرگانی بایستند. عضو هیات رئیسه  
کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار گفته: سال هاست 
بر طبل اصلاح قانون کار می کوبند. ما بارها اعلام کردیم 
که با اصلاح قانون کار مخالف نیستیم اما اصلاح باید در 
جهت بهتر شدن قانون باشد. اینکه برای مسائل مربوط به 
کارگران اتاق بازرگانی تصمیم بگیرد قابل قبول نیست. اگر 
قرار است اصلاحی صورت گیرد با حضور نمایندگان کارگری 
این اتفاق بیفتد و اصلاح در جهات حمایت از کارگر و تولید 
باشد. اصلانی گفته: تا صحبت از اصلاح قانون کار می شود 
نمایندگان کارفرما به سراغ مواد ۲۱ و ۲۷ و… قانون کار 
می روند نه مثلا سراغ ماده ۷ و ۱۶۹ و ۸۵ و… برای همین ما 
نگران اصلاحی هستیم که مد نظر آن هاست. اگر قرار است 
اصلاحات صورت گیرد باید از ماده یک تا ماده ۲۰۳ در یک 

میز سه جانبه این اتفاق بیفتد.

 آرمان ملی: مدیرکل مشاوره و امور 
روانشناختی سازمان بهزیستی کشور روز 
جمعه ۲۷آبان، اعلام کرد تعداد تماس های 
تلفنی با سامانه مشاوره افزایش پیدا کرده و 
اکثر این تماس ها متعلق به دانش آموزان و 
دانشجویان بوده و از میان آن ها هم اکثرشان 
زنان و دختران بودند که یکسری اختلالات و 
مشکلاتی نظیر اختلالات اضطرابی، افسردگی 
و دو قطبی و در حوزه مربوط به مشکلات، 
عمدتا مسائل معطوف به خانواده، به گفته آن ها 
داشته اند.مسئولان در اعلام اختلالات روانی 
دانش آموزان و دانشجویان، به این موضوع 
اشاره نکرده اند که دانشگاه ها و مدارس هم در 
سطوحی که واکنش آن ها را در پی داشته، به 
اماکنی برای بیان مطالباتی بدل شدند که بعد 
از  اتفاقات اخیر زمینه دیگری برای بروز پیدا 
کرده بود. از طرفی، در جریان اعتراضات ، هم 
زنان و هم مردان حضور داشتند. اما در ادامه 
اظهارات مسئولان مشاور بهزیستی، وزیر 
آموزش و پرورش هم روز گذشته در خبری 
اعلام کرد: مراکز مشاوره روی دانش آموزانی 
که نظم محیط را به هم ریخته اند، کار می کنند. 
یوسف نوری از عبارت به طور طبیعی استفاده 
کرده و گفته است کسانی که به طور طبیعی 
نظم محیط مدرسه را به هم ریختند و اشاره 
نکرده که تفاوت به هم ریختن نظم مدرسه 
به طور طبیعی و غیر طبیعی چیست و از 
دوستان خود یاد کرده که در مراکز مشاوره کار 
می کنند و آن زمینه هایی که وجود دارد )به 
زمینه ها اشاره نکرده( را تشخیص می دهند و به 
گفته او ، با روش های مشاوره ای و روان شناسی 
به دانش آموزان کمک کنند. همه این مسائل 
مطرح می شوند و این سوال پیش می آید که 
اگر دانش آموزان و دانشجویان، اعتراضاتشان 
پررنگ تر دیده شده و حتی دانش آموزان برای 
اولین بار به این صورت دیده شده اند، دلیلش 
این اختلالاتی است که این مسئولان می گویند 
و اینکه اگر هم بر فرض، اختلالاتی وجود 
داشته باشد و روح و روان این افراد به صورت 
ناگهانی و در هفتاد روز گذشته دچار اختلال 
شده باشد، مسبب آن چیست و اگر بر فرض 
صحبت مقامات درست باشد، این افراد در چه  

فضایی زندگی کرده اند که اختلالات روانی 
پیدا کرده اند؟ الهه شعبانی، روانشناس بالینی 
و مدیرعامل موسسه احیای ارزش هاست که 
به صورت مردمی و رایگان خدمات مشاوره و 
بهداشتی و درمانی به شهروندان ارائه می کند. 
او می گوید که ما روانشناس ها اساسا به حضور 
افرادی در جایگاه هایی مثل ریاست سازمان 
نظام روانشناسی، نقد داریم و داستانش بماند 
و این اظهاراتی که وزیر آموزش و پرورش هم 
ارائه کرده اند برای ما بیشتر شبیه طنز است و 
ما وقتی می خوانیم تنها ابراز تاسف می کنیم و 
سر تکان می دهیم که تحلیل برخی مسئولان 
در این سطح است! او معتقد است تقلیل 
مطالبات دانش آموزان به اختلالات روانی، کار 

مدیریت های بسته است. 
 هسته اصلی مشکل 

خانم شعبانی، می گوید اینکه مطالبات این 

نسل و اساسا مطالبات مردم را به اختلالات 
روانشناختی تقلیل دهیم کاری است که 
خیلی از کسانی که می خواهند نبینند و 
نشنوند و ما اساسا طریقی در روانشناسی 
داریم که می گوید کسی که مراجعه می کند 
به روانشناس معمولا کمترین مساله را دارد 
و اطرافیانی که این انگ را به او می زنند که 
تو اختلال داری آن ها خودشان هسته اصلی 
مشکل هستند و یک جورهایی برای اینکه 
مشکل را نبینند و فرافکنی می کنند، آن فرد را 
با این برچسب اختلال روانی قربانی می کنند و 
نمی خواهند که صدایش را بشنوند یا مساله اش 
را ببینند. این ها در سطح خرد و در سطح فرد 
است. در سطح کلان هم همین طور است. این 
روانشناس بالینی، می گوید که متأسفانه این 
گفتمانی است که  برخی جدیدا پیدا کرده اند 
)شاید پیش از این نبود یا کمرنگ تر بود( با 

بچه ها و جوانان ما این برخورد می کنند و برای 
ما که در حوزه روانشناسی کار می کنیم،  بیشتر 
تاسف آور است که می خواهند اعتراضات و 

مطالبات را به اختلالات روانی تقلیل دهند. 
 مردم مضطربند

به گفته خانم شعبانی، اعتراضاتی که در 
حال وقوع هستند، مطمئنا ریشه های مختلفی 
دارند و  این ها هیجان های طبیعی یک انسان 
است؛ ما اصلا هیجان بد یا خوب نداریم؛ ما 
نمی توانیم بگوییم که غم بد است، شادی 
خوب است. ما هیجان کارآمد و ناکارآمد داریم. 
او در توضیح هیجان های کارآمد و ناکارآمد، 
می گوید: به این معنا که هیجان باید بر شما 
کارکرد داشته باشد و در زمینه و شرایطی 
که هیجان فرد وجود دارد، به او کمک کند 
و برایش پیش رونده باشد؛ من زمانی دچار 
غم یا اضطراب می شوم و این ها نشانه هایی از 
این است که چیزی درست سر جای خودش 
نیست و یک جای کار می لنگد و غم و اضطراب 
من هشدار و آلارم روان من به من است برای 
ایجاد تغییر و برای اینکه بتوانم حالم را خوب 
کنم. این روانشناس بالینی ادامه می دهد 
که اگر مردم ما مضطربند به این خاطر است 
که یک چیزی درست نیست. یک اتفاقی در 
بیرون از آنهاست و امنیت روانی آن ها را مختل 
کرده، این هیجان ها را تجربه می کنند و حالا 
برون ریزی آن می تواند به شیوه های مختلف 
باشد. پس به هیچ عنوان نمی توانیم بگوییم که 
این ها چون اختلال دارند این کار را می کنند؛ 
اولا که اسمش اختلال نیست اسمش یکسری 
هیجان است؛ هیجان هایی که روان جمعی 
جامعه ما دارد بروز می دهد چون امنیت روانی 
ما تهدید شده و چون تهدید شده ایم، داریم 
واکنش کارآمد و درست نشان می دهیم. او این 
واکنش ها را کاملا طبیعی می داند و می گوید 
اگر قرار است بگوییم چیزی غیر طبیعی است 
و اگر قرار است بگوییم اختلالی وجود دارد، 
اختلال در جای دیگری است؛ آن چیزی که 
مختل و غیر طبیعی است چیز دیگری است. 
هیجان های مردم ما و چیزی که دارد اتفاق 
می افتد، طبیعی است و یک واکنش طبیعی به 

یک اتفاق غیرطبیعی است. 
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نگــــره

 کاهش چکاب های سالانه سلامت 
عضو هیات مدیره انجمن رادیولوژی ایران از 
کاهش چکاب های سالانه از سبدهای مصرفی 
بسیاری از خانواده ها خبر داد. محمدعلی کریمی 
در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه تورم در حوزه 
خدمات پزشکی نسبت به سایر حوزه ها کمتر 
بوده است، گفت: با این حال به دلیل همین 
تورم اقتصادی کالاها و خدمات، مردم بسیاری 
چکاب های سالانه مانند تصویربرداری های 
پزشکی، سونوگرافی ها، آزمایش ها و... را از 
سبدهای مصرفی خانوار کم کرده اند. او افزود: 
در حال حاضر تعرفه آزاد سونوگرافی های کبد، 
کیسه صفراوی و مجاری صفراوی و... ۱۳۰ 
هزار تومان است که حتی قیمت آن کمتر از 
یک پیتزا است. با این حال قیمت اقلام مصرفی 
عکس برداری پزشکی مانند فیلم سونوگرافی 
یا کلیشه رادیولوژی طی این سال ها چندین 
برابر شده است. کریمی بیان کرد: سال گذشته 
به دلیل حذف ارز دولتی و نیمایی شدن این 
ارز، قیمت فیلم سونوگرافی بسته به شرکت 
تولیدکننده افزایش قابل توجهی پیدا کرده 
است، حتی قیمت اقلام مصرفی اداری مانند 
کاغذ پاکتی که فیلم سونوگرافی یا کلیشه 
رادیولوژی در آن گذاشته می شود هم چنین 
وضعیتی دارد، بنابراین افزایش قیمت ها تنها 
محدود به اقلام تخصصی نبوده است. او ادامه 
داد: در حالی که حداکثر تعرفه خدمات ۲۰ تا 
۳۰ درصد افزایش پیدا کرده است و در واقع این 
تعرفه متناسب با رشد هزینه های رادیولوژی 
نبوده است. قیمت کالا و خدمات در طول سال 
چندین بار افزایش پیدا می کند اما خدمت 
دهنده پزشکی اجازه این کار را ندارد. هر صنفی 
با تغییر قیمت ارز می تواند قیمت کالا و خدمات 
را افزایش دهد اما در حوزه پزشکی شورای عالی 
پزشکی یکبار در سال این کار را انجام می دهد. 
در واقع ما با اینکه بخش خصوصی هستیم اما 
یک نهاد دولتی برای ما تعیین تکلیف کرده 
و چندین نهاد دولتی نیز بر ما نظارت کرده تا 
تعرفه مصوب شورای عالی بیمه را رعایت کنیم. 
او تأکید کرد: ترکیب شورای عالی بیمه ترکیب 
درستی نیست، چرا که اکثریت اعضای آن 
خریداران خدمت مانند بیمه تأمین اجتماعی 
یا بیمه سلامت، نیروهای مسلح و.. هستند. تنها 
عضوی که نمایندگی جامعه پزشکی را بر عهده 
دارد سازمان نظام پزشکی است. در هیچ صنف 
دیگری اینگونه نیست که خریدار خدمت، برای 
فروشنده خدمت تعیین تکلیف کند و به همین 
دلیل است که تعرفه ها متناسب با تورم افزایش 
پیدا نکرده است. او یادآور شد: وقتی می گوییم 
تعرفه افزایش پیدا کند منظور این نیست که 
مردم هزینه بیشتری پرداخت کنند، بیمه ها باید 
به وظیفه ذاتی خود عمل کرده و این هزینه ها 
را پوشش دهند. او یادآور شد: وضعیت کنونی 
تعرفه ها، کیفیت و نحوه ارائه خدمات را تحت 
تأثیر قرار خواهد داد به این دلیل که رادیولوژی 
یک رشته وابسته به تکنولوژی بوده و باید هر 
چند سال یکبار تجهیزات خود را به روز کند اگر 
نرم افزارها و دستگاه ها به روز نشوند از تکنولوژی 
روز جامانده و از کیفیت خدمات نیز کاسته 
می شود. عضو هیات مدیره انجمن رادیولوژی، 
افزود: این تنها بخش خصوصی رادیولوژی 
نیست که دچار مشکل شده است بلکه بخش 
دولتی نیز مشکلات خاص خود را دارد. در حال 
حاضر رادیولوژی در دانشگاه های علوم پزشکی 
جزو بخش های زیان ده است. اگر قطعه ای از 
یکدستگاه سی تی اسکن یا دستگاه ام آرآی 
خراب شود یا بسوزد چند صد میلیون تومان 
هزینه می خواهد تا تعمیر یا تعویض شود، یک 
بیمارستان دانشگاهی نمی تواند بلافاصله این 
هزینه را تأمین کند و چندین ماه طول خواهد 

کشید تا بتوانند این هزینه را تأمین کنند. 
 

آزاد شدن متان در فارس، استان را 
به سمت بیابانی شدن سوق می دهد

جدیدترین تصاویر ماهواره ای، از رؤیت توده 
عظیم ابر متان در جنوب ایران و در آسمانِ استان 
فارس خبر می دهند. به تازگی انتشار گاز متان در 
نزدیکی تأسیسات سوخت فسیلی در نقطه ای 
دورافتاده از استان فارس در جنوب ایران توسط 
ماهواره GHGSat رؤیت شده است، موقعیت 
مکانی این توده  جدید متان در حوالی تأسیسات 
سوخت فسیلی در نزدیکی ارسنجان- خیرگو 
گزارش شده، گاز متان سبب گرم شدن زمین 
می شود و به گفته دانشمندان، یکی از سریع ترین 
و ارزان ترین راه ها برای خنک کردن سیاره زمین، 
جلوگیری از انتشار گاز متان است که ۸۴ برابر 
بیشتر از دی اکسیدکربن، در گرمایش جهانی 
نقش دارد. آن طور که نهاوندی معاونت نظارت 
و پایش حفاظت محیط زیست فارس می گوید: 
طبق خبری که شنیدم عنوان شده بود که 
بالای سایت پسماند تهران و بالای مرکز فشار 
در شهرستان لامرد متان مشاهده شده است، 
اما فعلا در حد خبر این موضوع را شنیده ایم. 
قاسم نهاوندی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به 
اینکه وجود متان در اطراف سایت های زباله 
امری غیر منطقی نیست، می افزاید: قطعا شیرابه 
زباله می تواند گاز متان ایجاد کند اما میزان این 
بخش زیاد نیست. او با بیان اینکه در حال بررسی 
تولید متان در اطراف لامرد و ایستگاه فشار 
قوی هستیم، ادامه می دهد: به نظر می رسد 
این موضوع نیاز به بررسی بیشتر دارد و ذکر این 
نکته ضروری است که متان جزو گاز آلاینده 
نیست و این گاز اشتعال زا جزو زنجیره های 

کربوهیدروژن است. 

اخبـــار

روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« در گفت وگو با یک روانشناس بالینی به ریشه یابی آنچه مسئولان درباره اختلالات دانش آموزان می گویند، پرداخته است 

اختلال روانی   دانش آموزان و  دانشجویان؟
    هیجانات مردم ما و آنچه رخ می دهد، یک واکنش طبیعی به یک اتفاق غیرطبیعی است

 آرمان ملی: بر اساس آماری که مسئولین اعلام کرده اند، 
بیش از ۶ میلیون خودروی فرسوده در کشور وجود دارد.  
داریوش گل علیزاده سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط  زیست به وجود ۶. ۵ میلیون خودرو و 
۹ تا ۱۰ میلیون دستگاه موتورسیکلت فرسوده اشاره کرده است 
و البته ایراد کرده که باید تسهیلاتی به دارندگان خودروهای 
فرسوده داده شود تا توان نوسازی خودروی خود را داشته باشند 
و گفته این تعداد خودرو با همین مکانیزم هر ساله در حال 
انباشت هستند، در نتیجه سال به سال به تعداد خودروهای 
فرسوده که کماکان در حال تردد هستند، افزوده می شود. و 
البته یکی از منابع انتشار آلودگی هوا تردد خودروهای فرسوده 
است. از سوی دیگر، گزارشی به بررسی نقش ۵۰درصدی نقص 
فنی خودروهای داخلی در تصادفات کشور پرداخته است و 
از زبان سردار تیمور حسینی، جانشین رئیس پلیس راهور 
فراجا گفته: نمی توانیم به بهانه حمایت از تولید داخل، نسبت 
به جان انسان ها بی تفاوت باشیم. او با بیان اینکه اگر تمامی 
خودروهای داخلی را با خودروهای روز و استاندارد دنیا جابه جا 
کنیم، شاهد کاهش بیش از ۶۰درصدی میزان تصادفات و 
تعداد جان باختگان و مصدومان خواهیم بود، توضیح داده: 
اگر بخواهیم به این موضوع خوشبینانه نگاه کنیم، حداقل 
۵۰درصد از تصادفات کشور، مربوط به نقص فنی خودروهای 
داخلی است. سردار به اهمیت حفظ جان انسان ها، نسبت به هر 
موضوع دیگری در جهان، اشاره کرده که مقدم تر و قابل توجه تر 
است و گفته »با وجود همه موضوعات مختلفی که در دنیای 
پیرامون ما وجود دارد آیا می توانیم موضوعی با ارزش تر از جان 
انسان ها پیدا کنیم؟« و پرسیده »آیا در مقایسه بین حمایت از 
تولید داخلی و حفظ جان انسان ها، می توان اولویت و اهمیت را 
به حمایت از تولید داخلی داد؟« او گفته »اگر پلیس ایران، از 
کیفیت تولیدات خودروسازان انتقاد نکند، پلیس از کره مریخ 
بیاید و بگوید کیفیت خودروهای شما ضعیف است و به وسیله 
آنها، جان انسان ها را به خطر انداخته اید؟!« او با تأکید بر اینکه 
همان طور که در گذشته نیز به عنوان یک کارشناس بارها اعلام 
کرده ام، اگر تمامی خودروهای داخلی را با خودروهای روز و 
استاندارد دنیا جابه جا کنیم، شاهد کاهش بیش از ۶۰درصدی 
میزان تصادفات و تعداد جان باختگان و مصدومان خواهیم 
بود. البته اشاره مسئولان در دوران همه دولت ها به مشکلات 
و باید و نبایدها برای رفع آن وجود داشته و تکرار شده؛ نکته، 
عدم توجه و رسیدگی به امور است. همین روز گذشته علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران در پاسخ به این سوال خبرنگاران که از 
وعده های شما در روز کسب رأی اعتماد در شورای شهر این بود 
که شهروندان را از آلودگی هوا و ترافیک نجات می دهید و دو 
قطبی خدمات بین شمال و جنوب شهر را از بین خواهید برد، 
اما ترافیک سنگین تر و آلودگی هوا بیشتر شده و از طرفی دو 
قطبی خدمات بین شمال و جنوب شهر نیز از بین نرفته است، 
آیا موانعی بر سر راه تحقق وعده های شما وجود دارد؟ گفته: »ما 

بر سر وعده ای که داده ایم هستیم و مشکلی در این خصوص 
وجود ندارد.«  او کمی از وعده هایی که داده بود فاصله گرفته 
و گفته »موضوع آلودگی هوا به ۲۳دستگاه مربوط می شود و 
دستگاه اصلی آن ما نیستیم و صرفا به ما در شهرداری هم مربوط 
نمی شود، اما در حوزه هایی که به خودمان برمی گردد، اقدامات 

را توسعه می دهیم.«
  به زودی شهر را خودروهای فرسوده برمی دارد

داریوش گل علیزاده، سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط  زیست درباره لزوم بازنگری سازوکار 
اسقاط خودرو گفته: لایحه دو فوریتی سازوکار اسقاط خودرو 
اکنون در مجلس است و هنوز به سرانجام نرسیده، بدین جهت 
باید منتظر بمانیم که چه اتفاقی در مجلس رقم می خورد. لازم 
است تکلیف تبصره ۲ ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو 
مشخص شود همچنین پیرو آن در تبصره ۳ یک آیین نامه 
اجرایی باید دید چه تغییراتی اتفاق می افتد. براساس ماده 
۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو تردد، حمل بار و مسافر 
توسط وسایل نقلیه موتوری پس از رسیدن به سن فرسودگی 
در کلانشهرها ممنوع است. براساس تبصره ۲ این ماده 
تولیدکنندگان خودرو و موتورسیکلت در داخل کشور موظف 
هستند به ازای تولید هر چهار دستگاه خودرو یا موتورسیکلت، 
گواهی اسقاط خودرو یا موتورسیکلت معادل را از مراکز اسقاط 
دریاف نمایند. همچنین در تبصره ۳ این ماده گفته شده که 
آیین نامه اجرایی موضوع این ماده حداکثر ظرف سه ماه پس 
از ابلاغ این قانون به پیشنهاد مشترک سازمان حفاظت محیط 
زیست، وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان ملی استاندارد 
ایران و بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران به تصویب هیات 
وزیران می رسد. گل علیزاده به انواع مسائل خودروهای فرسوده 
اشاره و اظهارکرده: افزایش مصرف سوخت یکی از این مسائل 
است. جدای از مسائل ایمنی، در بحث مسائل زیست محیطی 
موضوع انتشار آلاینده ها را داریم چرا که کاتالیست و تجهیزات 
کاهش آلایندگی خودروها فرسوده شده و عملا از بین رفته 
است. خودروهای معمولی چندین برابر یک خودروی استاندارد 
انتشار آلایندگی دارند. این موضوع در مصرف سوخت، ایمنی و 
آلایندگی نسبت به خودروهای استاندارد و نوشماره در شرایط 

بدتری هستند. او درباره انواع آلاینده های تولید شده توسط 
خودروهای فرسوده گفته: خودروهای فرسوده باعث تولید 
آلاینده های گازی، ناکس )دی اکسیدنیتروژن(، ترکیبات آلی 
فرار و ذرات معلق کمتر از ۲/۵ میکرون می شوند. به طور کلی 
ما شش آلاینده معیار داریم که بر سلامت اثرگذار هستند. 
به عنوان نمونه ذرات معلق کمتر از ۲/۵میکرون از خودروها 
منتشر می شود و شاخص اصلی آلودگی هوای کلانشهرهاست.

سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط  
زیست در پاسخ به سوال ایسنا که اصلاح سازوکار اسقاط خودرو 
چقدر به کاهش آلودگی هوا کمک می کند؟ توضیح داد: یکی 
از منابع انتشار آلودگی هوا تردد خودروهای فرسوده است. ما 
با کنترل این موارد میزان انتشار آلاینده ها را کاهش می دهیم. 
استاندارد سوخت، استاندارد خودرو، از رده خارج کردن 
خودروهای فرسوده، توسعه نیروهای تجدیدپذیر، معاینه فنی 
موتورسیکلت ها و معاینه فنی خودروهای در حال تردد همه باید 

در کنار هم انجام شود تا بتوان آلودگی هوا را کاهش داد. 
 جان مردم با خودروهای داخلی در خطر است

سردار تیمور حسینی، جانشین رئیس پلیس راهور فراجا در 
انتقادهایی که متوجه خودروهای داخلی است به حفظ جان 
مردم اشاره کرده و گفته: سخنگوی خودروسازان بر اساس 
کدام تفکر و منطق و با چه دیدگاهی، بدون هیچ ملاحظه ای، 
صحبت هایی می کند که از هیچ پشتوانه تخصصی و کارشناسی 
بهره مند نیست. او یادآور شده: بخش قابل ملاحظه ای از ترافیک 
این روزهای تهران و دیگر کلانشهرهای کشور نیز به واسطه 
نابسامانی و مشکلات مبتلابه این حوزه است، اگر لایحه ای که در 
مورد اسقاط خودروهای فرسوده از سوی دولت به مجلس ارائه 
شده به تصویب برسد، می توانیم آن را آخرین میخی بدانیم که 
بر تابوت اسقاط خودروها زده می شود. حسینی با تأکید بر اینکه 
اگر اسقاط خودروها تعطیل شود، وضعیت نگران کننده تری 
را در صنعت خودرو، ایمنی خودروها و جان انسان ها شاهد 
خواهیم بود، و در خصوص سهم تقصیر خودروهای ایرانی 
نسبت به خودروهای خارجی در میزان تصادفات با اعلام اینکه 
در وقوع حوادث با علت های مستقیم، غیر مستقیم و تسهیل گر 
مواجه هستیم، عنوان کرده: اساساً یکی از کارکردهای مهم 
در خودروهای استاندارد و ایمن اجتناب و جلوگیری از قرار 
گرفتن راننده در شرایط عدم فرار است که می تواند هنگام 
مواجه شدن راننده با خطر، جلوی وقوع حادثه را بگیرد. به گفته 
او: اگر بخواهیم به این موضوع خوشبینانه نگاه کنیم، حداقل 
۵۰درصد از تصادفات کشور، مربوط به نقص فنی خودروهای 
داخلی است. حسینی با اعلام اینکه خودروها دو نقش مهم را ایفا 
می کنند، افزوده: یکی نقش پیشا وقوعی است که می تواند از بروز 
تصادفات جلوگیری کند و دیگری نقش پسا وقوعی است که در 
صورت بروز تصادف با امکانات و تجهیزات خودرو از جان راننده و 
سرنشینان محافظت می کند در صورتی که خودروهای داخلی 

از هیچ یک از این دو قابلیت  برخوردار نیستند. 

افزایش خودروهای فرسوده و نقش  50درصدی نقص فنی خودروها در تصادفات با نگاهی به صحبت های سردار تیمور حسینی، جانشین رئیس پلیس راهور فراجا؛

پلیسازکرهمریخبیایدوبگویدجانانسانهارابهخطرانداختهاید؟
  مسئولان می گویند به وعده هایشان پایبندند!  

 
میوه

گرانی میوه طوری شده است که من کارگر در ماه به مقدار 
خیلی کم می توانم میوه برای خانه خریداری کنم. چون دو قلم 
میوه را که خریداری می کنیم نزدیک به۲۰۰ هزار تومان پولش 

می شود. مسئولان کمی هم به فکر گرانی ها باشند. 
همتی از تهران

گرانی و فقر
مردم از فقر رنج مي برند و مشکلات اقتصادي چنان بر آنان 
سایه افکنده که باعث مي شود اکثر مردم تا دیر وقت کار کنند 
تا بتوانند حداقل هزینه زندگي خود را تامین کنند. در این 
راه افرادي که داراي خودروي شخصي هستند با رانندگي و 
مسافرکشي، سعي دارند از حداقل شرایط زندگي برخوردار 
شوند، اما مستاجراني که هر سال براي تمدید اجاره خانه با 
افزایش چند برابري ودیعه از سوي صاحبخانه ها مواجه هستند، 

تکلیفشان چیست؟
اسدی از تهران

فصل پاییز
با شروع فصل پاییز و سرد شدن هوا و به منظور جلوگیري 
از هرگونه تلف شدن جان انسان هاي بي خانمان و فقراي کنار 
خیابان ها، از مسئولان ذیربط به خصوص شهرداري تقاضا داریم 
با ساخت گرمخانه هاي بیشتر و اختصاص این گونه مکان ها براي 
نگهداري نیازمندان فاقد خانه و کاشانه، آنها را در فصل پاییز و 
زمستان دریابند تا بتوانند بدون هیچ دغدغه اي به حیات خود 

ادامه دهند. 
یک شهروند از تهران

کارگر ساده
کارگری هستم که نزدیک به هشت سال است در یک شرکت 
خصوصی کار می کنم. در حال حاضر با هشت سال سابقه کار 
در این شرکت هنوز حقوق پایه من براساس حقوق وزارت 
کار محاسبه می شود و هیچگونه مزایایی در حقوق من اتخاذ 
نمی شود. چرا مسئولان حقوق کارگران را بر پایه سابقه  آنها 
محاسبه نمی کنند تا بلکه کمی هم فرق بین هشت سال سابقه 

کار و یا یک ماه کار کردن باشد. 
اسدا... از تهران 


